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חיבור אמיתי לעצמך
וליקירך בדרך הנפלאה שקיבלנו

בבית מדרשו של 
הרה”צ ר’ אשר פריינד זיע"א

למות פעמיים ולהיגאל בכפליים
   יּוֹשַׁע ה' בַּיּוֹם הַהוּא אֶת יִשְׂרָאֵל מִיַּד מִצְרָיִם"

שואל האלשיך הקדוש מה פירוש "ביום ההוא"? וכי רק - 
באותו יום הושיע השם את עם ישראל מיד מצרים והלא 
כבר הושיע אותם עוד הרבה קודם כן - בעשר המכות, 

וביציאת מצריים. אם כן למה נכתב "ביום ההוא"?
עַל  מֵת  מִצְרַיִם  אֶת  יִשְׂרָאֵל  "וַיַּרְא  כתוב  נוספת,  שאלה 
ה'  עָשָׂה  אֲשֶׁר  הַגְּדֹלָה  הַיָּד  אֶת  יִשְׂרָאֵל  וַיַּרְא  הַיָּם  שְׂפַת 
עם  ראו  עכשיו  רק  וכי  המפרשים,  שואלים  בְּמִצְרַיִם" 
היה  צריך  מדוע  במצרים"?  עשה  ה'  אשר  "את  ישראל 
לכתוב את הפסוק דווקא בקריעת הים, הרי את מה שה' 

עשה במצרים, הם ראו כבר כשהיו במצרים... 
את  נבאר  עכשיו  המפרשים,  ששואלים  שאלות  אלו 

הדברים. 

עם ישראל התנהלו כל הזמן מתוך מצב שיש את 'מצרים', 
דהיינו יש את אותו עם ששמו 'מצרים', והמצריים האלו 
כמובן  ובראשם  אותם,  משעבדים  אותם,  שמענים  הם 
צועקים  הם  וכאשר  הסתכלו.  ישראל  עם  ככה  פרעה... 
אל ה' "ריבונו של עולם, תציל אותנו ממצרים", זה היה 
ה'  את  ויש  צרות,  לנו  שעושים  'מצרים'  שיש  בבחינת 
לנו את הצרות. אבל  שמציל אותנו מהמצרים שעושים 
שה'  היה  שלהם  המבט  מצרים.  הצרות?  את  עושה  מי 

מושיע ומגן מפני המצרים.

מִיַּד  יִשְׂרָאֵל  אֶת  הַהוּא  בַּיּוֹם  ה'  "וַיּוֹשַׁע   - לפתע  והנה 
מִצְרָיִם" - הישועה הייתה ישועה מיוחדת שהם כבר לא 
של  יום  באותו  כלומר  ההוא'  'ביום  מצרים.  יד  את  ראו 
קריאת ים סוף כשעם ישראל רואה פתאום את המצרים 
מת על שפת הים אז הם קלטו "תראה איזה כלומניקים 
אפסים..."  כולם  כולם,  מתים  הם  איך  תראה  המצרים, 
"וירא ישראל את מצרים מת על שפת הים" - הם קלטו 
פתאום שה'מצרים' הם 'מת'. אם המצרים מתים על שפת 
מאיפה  אז  כלומניקים  הם  ואם  כלומניקים  הם  אז  הים 
היה להם את הכח עד היום לעשות לנו צרות? סימן שזה 
לא הם זה היה ה' שקרא לנו דרכם! לכן נאמר "ויושע ה' 

ישועה  הייתה  ההוא  ביום  כי   – ישראל"  את  ההוא  ביום 
מאד גדולה שענינה שחדלנו לראות את ה'מצרים' שהם 
המכים בנו, אלא התגלה שֶׁהַמַּכָּה זה ה' והמושיע זה ה'. 
ה' הוא לא רק המושיע אלא הוא גם המקל. זה היה חידוש 

בקריעת ים סוף.
אשר  הגדולה  היד  את  ישראל  "וירא  התורה  אומרת 
שהיה  מה  שכל  קלטו  ישראל  עם    - במצרים"  ה'  עשה 
להם מאתיים ועשר שנה במצרים שעבוד אשר עשה ה' 
במצרים. לא המצרים שיעבדו אותנו אלא זה ה' שיעבד 

אותנו.
ואיך אנחנו מתנהגים? לבן אדם יש חום או דלקת ריאות 
 - ונרפא"  ה'  "רפאנו  עשרה  בשמונה  לה'  פונה  הוא  אז 
"ריבונו של עולם, תציל אותי מהדלקת ריאות" אז יוצא 
שיש פה שניים – ה'דלקת ריאות' ואז אתה פונה אל ה' 

שיציל אותך ממנה.

אבל, יש מהלך יותר עמוק שגם ה'דלקת ריאות' זה ה'. ה' 
קורא לי. "אם באים ייסורים על אדם יפשפש במעשיו" 
"ה'  זה  אלא  ריאות'  מהדלקת  אותי  תציל  'ה'  לא  וזה 
תראה לי מה אתה רוצה ממני מהדלקת ריאות כי הדלקת 

ריאות זה אתה". זו הייתה קריעת ים סוף.

בקריעת ים סוף הייתה עוצמה אדירה. בקריעת ים סוף 
אנו לומדים עוד משהו - לא רק שה' יציל אותנו מהגלות 
אלא  שהגלות עצמה היא ה'. אומרים חז"ל "ראתה שפחה 
על הים מה שלא ראה יחזקאל בן בוזי" יחזקאל בן בוזי 
ראה רק שתהיה גלות ושה' יציל אותנו מהגלות. אבל עם 
ישראל בקריעת ים סוף ראו שהגלות וה' זה אותו אחד. 
ואף אנו מתפללים לעתיד לבוא  וה' זה היינו הך.  הגלות 
שהשם יזכה אותנו להכיר שכל הגלות הזו שאנו עוברים 
וכל  הילדים  בחינוך  בית,  שלום  בפרנסה,  ואחת  אחד  כל 
ונזכה לראות  וכו' שנזכה שהשם יתגלה לנו  אחד בענינו 

איך שהכל בעצם זה השם בכבודו ובעצמו. 

יהי רצון שנזכה כולנו לשלמות האמונה, אמן.  

בס"ד

שבת שלום ומבורך.

מי מקבל שכר בעולם האמת הנפש הבהמית או הנשמה

 שאלה:
קראתי בעלונים הקודמים את ההסבר הנפלא של הרב 
על הנפש הבהמית מול הנשמה האלוקית וכו' ברצוני 
לציין שזו הפעם הראשונה שזכיתי להבין כל כך טוב 
את המהות שלי ואני חייב לומר שזה מאוד חיזק אותי 
לרב  גדול  כח  ישר  היומיומית.  בהתמודדות  אפילו 
שאלה  לשאול  ברצוני  הנפלאה.  במערכת  ולעומדים 
שמאוד חשובה לי: האם גם הנפש הבהמית שלי תזכה 

לעולם הבא או שרק הנשמה זוכה לשכר?

תשובה:
התעניינות  מגלה  שאתה  כך  על  מאוד  שמחתי 
בעלונים הנפלאים של "דרך הבעש"ט" שתכליתם היא 
הכאבים  שרבו  הזה  בדור  ובפרט  ושמחה  אור  להביא 
מזור  להביא  הבעש"ט"  "דרך  כמו  אין  והניסיונות 
ורפואה לנפשותינו. ובעניין שאלתך החשובה: הנפש 
יחד עם הנשמה עולים למעלה לקבל שכר!  הבהמית 
האוצר  את  לגלות  צריכה  שהייתה  הבהמית  הנפש 
שהארכנו  )כמו  הזה  בעולם  היותה  בזמן  בה  שטמון 
להסביר שבכל הנקודות של השפלות שבאדם נמצא 
יחד  שתזכה  זאת  היא  בהם(  הטמון  האלוקי  האור 

הבהמית  הנפש  של  בשילוב  עדן.  לגן  הנשמה  עם 
זאת  היא  העבודה  עיקר  את  שהרי  יחד.  הנשמה  עם 
שעשתה. ולכן היא ודאי אמורה לקבל את השכר על 
העבודה שעיקרה כידוע – האיפוק! שלא ללכת אחרי 
הרצונות הבהמיים. והשלב השני בעבודתה שהוא מה 
שקיבלנו מר' אשר זיע"א שתפקידה לגלות את האוצר 
הפנימי שטמון בתוכה, ועל כך יקבלו הנפש הבהמית 
זו שהדריכה אותה בחייה את  בשילוב הנשמה שהיא 

הדרך הנכונה, את העולם הבא. 
יהי רצון שהשם יזכה לנו גם עולם הזה וגם עולם הבא 

אמן כן יהי רצון.  

Derech.alon@gmail.comיש לכם שאלה לרב? שלחו אלינו!

בנק לאומי | סניף 856 | מ.ח 5335809 
ע"ש 'דרך הבעל שם טוב'

הגיליון הוקדש להצלחת
דרייה בת עידית תחי'

 יו"ל ע"י עמותת דרך הבעש"ט ע.ר. 580660942

 גליון תורני שבועי מבית דרך הבעל שם טוב

יש לי שאלה

טעימה מן האור



איך נזכה גם אנו לקריעת ים סוף אישית
למה השם ברא לנו פחדים? ואיך נדע שאנחנו באמת חיים אמונה?

נמצאים בשביעי של פסח שיא השיאים של ימי הפסח, 
וכדאי לנו  יוצאים אנו מהימים הקדושים הללו  תיכף 
מאוד לקחת נקודה שתוכל מאוד לעזור לנו כל השנה, 

וללוות אותנו אל תוך ימי ספירת העומר.
יִשְׂרָאֵל  אֶת  הַהוּא  בַּיּוֹם  ה'  "וַיּוֹשַׁע  כתוב  הים  בשירת   
מִיַּד מִצְרָיִם וַיַּרְא יִשְׂרָאֵל אֶת מִצְרַיִם מֵת עַל שְׂפַת הַיָּם 
בְּמִצְרַיִם  ה'  עָשָׂה  אֲשֶׁר  הַגְּדֹלָה  הַיָּד  אֶת  יִשְׂרָאֵל  וַיַּרְא 
- למה  עַבְדּוֹ"  וּבְמֹשֶׁה  בה'  וַיַּאֲמִינוּ  ה'  אֶת  הָעָם  וַיִּירְאוּ 
מתכוונים במילים "וַיִּירְאוּ הָעָם אֶת ה'"? לא מובן איזה 
פחד יש כאן? הפחד היה צריך להיות לפני שהמצרים 
מתו, אבל אחרי שבני ישראל ראו את הישועה שעשה 
להם ה' והטביע את חיילות פרעה הם צריכים לשמוח, 

שאחרי  שכתוב  עובדה  אבל  ישועה!  פה  יש  ה'  ברוך 
הישועה יש לבני ישראל פחד מה', השאלה היא למה? 
בדרך  הישועה?  אחרי  או  הישועה  לפני  מגיע  הפחד 

כלל קודם כל בן אדם מפחד ואז רואה ישועות...

אמא של שבת
וסיפרה  מצפת  גננת  אליי  התקשרה  סיפור,  תשמעו 
ביסקוויטים  חבילת  לגן  הביאה  האימהות  שאחת  לי 
כי הבת שלה אמורה להיות אמא של שבת ושהגננת 
אמרה  הגננת  הביסקוויטים.  את  לילדים  תחלק 
חבילת  לי  הביאו  טיפול...  צריכה  אני  "הרב,  לי 
ביסקוויטים לחלק בגן ולא רציתי לחלק, אחזתי שזה 
שלי כמו ילדה קטנה, משהו לא ברור אצלי... חילקתי 
בסוף לילדים אבל זה עלה לי במאמצים מרובים, כל 
הגננות מעניקות לילדים בגן בחפץ לב ורק אני לא, זה 

לא נורמלי מה שקורה אצלי..." 
הגננות  את  לשלוח  צריך  הפוך!  "בדיוק  לה  עניתי 
האחרות לטיפול כי זאת האמת של כולנו, זכית שבורא 

עולם מגלה לך את האמת שלנו - שאנחנו קמצנים כדי 
שמזה נבין שאם יצא מתחת ידינו איזה ביסקוויט - זה 

ה' מזכה אותי". 
את  שנותנת  לב  רחבת  גננת  לאותה  ותגיד  תבוא  אם 
הביסקוויטים לילדים "בלי עין הרע! את נותנת בשפע, 
כמו  הם  עליהם,  חולה  "אני  תענה  היא  יופי...",  איזה 
הילדים שלי, זה הכיף שלי לתת להם...", ואיפה בורא 
לילדים  נותנת  היא  ידוע,  עולם אצלה? במקום בלתי 

ביסקוויטים לבד, בלי אבא...
משה רבנו אמר לבני ישראל "תבינו, כל הסיפור הזה 
כדי שנבין שלנו  זה  לנו עכשיו עם פרעה  שה' עושה 
האמונה  כל   - לב  ומוגי  פחדנים  אנחנו   - אמונה  אין 

שהייתה לנו במצרים ושתהיה לנו בעתיד זה הרחמים 
של ה'. כל מה שה' עשה איתנו במצרים זה לא בגלל 

שאנחנו צדיקים גדולים אלא הכל בחסדי ה' עלינו". 
כשבן אדם נמצא במצב של פחד - אז יש לפחד הזה 
מטרה, המטרה של הפחד זה להראות לבן אדם מי הוא 
באמת, "תראה מי אתה, אתה מוג לב, פחדן, שפן בלי 

זנב, היכן היראת שמיים שלך? למה אתה מפחד?" 

את  לו  משחרר  כשהבורא  לאדם,  קורה  מה 
הברגים

אכלו  הם  כן  לפני  דקות  כמה   – הָעָם"  "וַיַּאֲמֵן  כתוב 
וָאָבִא  נְשָׁרִים  כַּנְפֵי  עַל  אֶתְכֶם  "וָאֶשָּׂא  פסח,  קורבן 
אֶתְכֶם אֵלָי" - ה' 'הטיס' אותם לבית המקדש על 'כנפי 
נשרים' לאכול קורבן פסח והחזיר אותם למדבר, הם 
ראו את עשרת המכות כשהדובדבן בקצפת היה 'מכת 
המצרים  את  רואים  רק  כשהם  פה  פתאום  בכורות', 
"מַה  למשה  בטענות  באים  כבר  הם  אחריהם  רודפים 
- "למה הוצאת  מִמִּצְרָיִם?"  לְהוֹצִיאָנוּ  לָּנוּ  עָשִׂיתָ  זֹּאת 

אותנו ממצרים? בשביל מה?" 
חושב  כבר  והוא  ולעלות  לעלות  יכול  אדם  בן  אלא, 
שהוא הגיע לדרגה כלשהי, הוא לא קולט שכל הדרגות 
הללו הן לא שלו אלא רק גילוי שכינה עליו, וגם כל זה 
בתנאי שהוא זוכר שאין לו כלום משל עצמו, לנו אין 

כלום משלנו. 
פחד  כגון  כלשהי  סיטואציה  אדם  לבן  מביא  הקב"ה 
או תאווה - והבן אדם נופל כמו ילד קטן בגן, כשהוא 
כבר קולט שהוא עשה שטויות זה גורם לו בושות, הוא 
אותי...",  הפיל  הרע  היצר  "זה  תגיד  אל  לשפל,  הופך 

זה לא נכון! 
לו שתי סטירות  לך לתת  ובא  אותך  הרגיז  הילד שלך 
לחי - תקלוט שאתה אלים, תקלוט שאתה לא כל כך 

נורמלי – זאת המציאות שלנו... 
אבל רגע, אם אני אלים אז מהיכן מגיעים כל הנשיקות, 
החיבוקים והאהבה לילד? אלא זה לא אתה! אתה לא 
הקב"ה  ואם  עליך,  ה'  רחמי  אלא  נחמד  אבא  באמת 
לבריות  מסוכן  תהפוך  אתה  הברגים'  את  לך  'ישחרר 

כולל לילדים שלך. 
אנשים לא קולטים שכל הדברים שעוברים עליהם זה 
כדי להחזיר אותם שוב ושוב לנקודת המוצא - תקלוט 
כשמתגלה  אלא  ותומך,  טוב  בעל  לא  אתה  אתה!  מי 
ממך בעל טוב - זה רחמי ה', אתה שלילי "כִּי יֵצֶר לֵב 
שלילית  מציאות  אותך  יצר  ה'  מִנְּעֻרָיו",  רַע  הָאָדָם 
וכל  הטוב  שכל  יתגלה  הזאת  השלילה  שמתוך  כדי 
החיובי שלך זה גילוי רחמיו יתברך עליך, ומזה תקלוט 
שגם כשאתה רואה אצל השני תכונות חיוביות - אל 
איזה  "וואו,  ותגיד  אליל  ממנו  תעשה  אל  תתבלבל! 
איש נחמד, איזה אדם טוב...", לא! כולנו אותה סחורה, 
כולנו נוצרנו מאותו חומר וממילא כולנו אותו דבר, זה 
שאתה רואה אצל השני עדינות זה גילוי שכינה, ראית 
גילוי שכינה,  אצל חבר שלך את מידת הזריזות - זה 

זה רק ה'. 
לכל  וידוע  בתוכו  ה'  כי  החבר  את  לכבד  אמור  אתה 
שצריך לכבד את השכינה, וכך גם אתה אמור לפרגן 
ידי הכרת הטוב לחבר אתה מכיר  כי על  לחבר שלך 

תודה לבורא... 

הגילוי של בני ישראל בקריעת ים סוף
החוסר  את  סוף  ים  קריעת  לפני  מכירים  ישראל  בני 
ראה  שלא  מה  הים  על  שפחה  "ראתה  שלהם,  אונים 
יחזקאל בן בוזי" – השפחה פשוט הבינה שהיא שפחה, 
ר' אשר אמר ש'שפחה' הכוונה בני ישראל, בני ישראל 
ראו על הים שהם מציאות נמוכה, הם פחדנים, חסרי 
אונים ומסכנים. הרדיפה של מצרים אחריהם הראתה 

להם מי הם באמת בעולם הזה. 
אתם יודעים לאיזו סייעתא דשמיא זה מביא? זה מה 
שאמר להם משה רבנו "ה' יִלָּחֵם לָכֶם וְאַתֶּם תַּחֲרִישׁוּן" 
- משה אמר להם "תשתיקו את ה'אני' שלכם! תכירו 
בעצמכם  ותכירו  תחרישו  כשאתם  פחדנים,  שאתם 
שאתם חרשים, שוטים וקטנים - תזכו לכך שה' ילחם 

לכם". 
ומה  אנחנו  מי  שנקלוט  כדי  היה  הזה  הסיפור  כל 

המציאות שלנו.
ה' מטיב איתי מאוצר מתנת חינם, לא מגיע לי ובטח 
של  הבן  אני  שלו,  הבן  אני  כי  אלא  ראוי,  לא  שאני 
אברהם, יצחק ויעקב, זה לא בגללי בכלל, לי אין שום 

זכות לא על עצמי ולא על אחרים. 
אני לא יכול לבוא לאשתי בטענות "תעשי לי", "תביאי 

"אבא! אני חסר אונים בלעדיך, תעזור לי בחינוך הילדים, אם לא תעזור לי לחנך אותם הם יצאו לי 
אינדיאנים, תציל אותי...", זו עבודה יומיומית, שעה שעה, ככה זה עובד... 

"וַיַּאֲמִינוּ בַּה'" – אתה רוצה לדעת אם אתה מאמין בה'? זה רק כשתקלוט שכל עניינו של משה זה 
עבדות, ביטול והכנעה. משה זכה למה שהוא זכה מהביטול שלו, שהרי לעבד אין מעצמו כלום... 

עונג שבת עם הרב שליט"א



לי" או "את צריכה לשמוע לי!" 
אתם יודעים איזה כיף לחיות כך - אין לך טענות על 
האישה או על הילדים שלך, גם כשהילדים מקשיבים 

לך אתה בתוך תוכך מרגיש "יפה מצידם..." 
אשתך הכינה לך כוס תה ואתה חושב לעצמך "היא לא 
חייבת לי כלום, מי אני בכלל? מי אני שהיא מחזיקה 
מציפיות  חופשי  אתה  מצידה...",  יפה  בבית?  אותי 

ומאכזבות, אתה לא מתבלבל...
לא  אתה  "הרב,  לי  ואמר  בוכה  אליי  התקשר  מישהו 
אמיתי...",  טרור  עובר  אני  בבית,  עובר  אני  מה  יודע 
אשה?  עם  לחיות  קל  זה  חשבת?  "ומה  לו  אמרתי 
חשבת שאתה הולך 'ללקק דבש'? אדון יקר, אתה לא 
מתחתן  כשאתה  לדעת  צריך  אתה  המציאות.  את  חי 
אתה אמור לחטוף שתי סטירות לחי מאשתך וכשאתה 

רואה שאתה לא מקבל - אלו הרחמים של ה'". 
לו  שיש  ולא  כולן  כמו  אשתו  כולנו,  של  הפרצוף  זה 
אישה קשה ושאר הנשים מקסימות, ממש לא! כולם 
אותו דבר – גברים, נשים וטף - כולנו אותה סחורה, 
ואם אתה רואה שאשתך נחמדה אליך זה בורא עולם 
מחייך אליך דרכה, אל תתבלבל... וכן להיפך, כשאישה 
מחייך  ה'  זה  תתבלבלי!  אל  מחייך,  שבעלה  רואה 
אלייך דרכו, אם ה' יעזוב אותו את תצטרכי להסתובב 

עם שחפ"ץ... 
בדרך הזאת אתה רגוע בבית, אתה לא נבהל, אתה עם 

שתי רגליים על הקרקע.
תלמד  ישועות  רוצה  אתה  אם   – לָכֶם"  יִלָּחֵם  "ה' 
לשתוק, שתיקה זה מצב של הפנמה, אתה לוקח את 
כל מה שעבר עליך ולומד מזה "ה', תזכה אותי להבין 
מכל הפחדים שעוברים עליי שאני פחדן וחסר אונים 

בלעדיך". 

דרך נפלאה לטיפול בפחדים וחרדות
בקריעת ים סוף נאמר: "וַיָּבֹאוּ בְנֵי יִשְׂרָאֵל בְּתוֹךְ הַיָּם– 
לכאורה היה צריך להיות כתוב "וַיָּבֹאוּ בְנֵי יִשְׂרָאֵל בַיָּם, 

מדוע ההדגשה של "בְּתוֹךְ הַיָּם"?
אומרת התורה "וַיָּבֹאוּ בְנֵי יִשְׂרָאֵל בְּתוֹךְ הַיָּם בַּיַּבָּשָׁה"- 
"בְּתוֹךְ" זה פנימיות, היה לבני ישראל פחד גשמי אדיר 
– הם פחדו למות – הם קלטו שהם חסרי אונים, "מה 

עושים עכשיו?" 
הים  לפנימיות של  תיכנס   – הים  לתוך  תיכנס  עכשיו 
שזה פחד ה' ותתפלל "ה'! תזכה אותי ללמוד מהפחד 
שיש לי את פחד ה', כמו שאני מפחד מהמצרים שכך 

אני אזכה לפחד ממך". 
מפחד גשמי תגיע לפחד ה' והתוצאה תהיה ישועות – 

תגיע ל"יַּבָּשָׁה"...
עלו  המים   – וּמִשְּׂמֹאלָם"  מִימִינָם  חֹמָה  לָהֶם  "וְהַמַּיִם 
שתי  בין  שעובר  אדם  הבן  חומות,  כמו  ונראו  ועלו 
יפלו  לא  שהמים  אימים  פחד  מפחד  הללו  החומות 
ועד  למים  הכניסה  מרגע  לפחד  להם  גרם  ה'  עליו, 
שיצאו מהם. יש לך פחד תוך כדי שאתה הולך במים 
לעשות  צריך  לעבור?  רוצים  "אתם  נגמר,  לא  והוא 
נשימה  כל  בפחד  תהיו  אתם  ורגע",  רגע  כל  עבודה 
תזכה  "ה',  ותתפללו  הים  לתוך  שתגיעו  כדי  ונשימה 

אותי ללמוד מהפחד שיש לי שכך אזכה לפחד ממך", 
וכך תגיע ל"יַּבָּשָׁה" – תגיע לישועה. 

בני ישראל עוברים פה שיעור באמונה שאין כדוגמתו 
– לפני קריעת ים סוף הייתה להם הכרת שפלות והם 
להעלות  הפחד,  של  הפנימיות  לתוך  להיכנס  זכו  גם 

את הפחד הגשמי לפחד מה'. 
כשבן אדם חי בצורה שכזאת מתגלה לו למפרע שכל 
כשבן  ה',  חסד  היה  הכל  היום  עד  איתו  שנעשה  מה 
אדם רואה את אפסיותו הוא מתחיל לשאול "איך יש 
לי ילד? בזכות מה? מה עשיתי טוב שה' החליט להביא 
לי ילד?" אז הוא קולט שהילד שנולד לו זה הרחמים 
של ה', או "איך זה שאני דתי בכלל? אלו הרחמים של 

ה'..." 

ר' אשר והחלות
אני רוצה לספר לכם סיפור יפה וחשוב, בשבת אחת 
ר' אשר שלח את החברים למירון. היו הרבה פקקים 
החליט  ברכבו  היו  לשבת  שהחלות  והנהג  בדרך 
לחזור חזרה הביתה ולא להיתקע בפקקים, הוא חשש 
להסתבך עם השבת אז הוא הודיע לחברים שלו שהוא 

חוזר חזרה ולא ממשיך... 
החברים התקשרו לר' אשר ואמרו לו שאין חלות, ר' 
אשר לא התרגש ואמר להם "תחפשו חלות במירון". 
ולא  בחנויות  חלות  חיפשו  הם  למירון  הגיעו  כשהם 

מצאו, הסחורה כבר נגמרה. 
והשומר  בנות  של  למדרשייה  נכנס  החברים  אחד 
הבחור  צריך?"  אתה  מה  "בחור,  אותו  שאל  בכניסה 
מיותרות  חלות  אולי  לכם  יש  "מחילה,  אותו  שאל 
ללא  ונתקענו  משפחות  עשרות  כמה  אנחנו  לשבת? 
זו  השבת  "תקשיב,  לו  ענה  השומר  לשבת...",  חלות 
שבת חופשית של הבנות, שכחנו לבטל את ההזמנה 
של החלות ובבוקר הגיעו החלות, אם אתה רוצה קח 
את הכל..." סיפרו את זה לר' אשר אז הוא אמר "ממש 

מיוחד, רק חבל שאף אחד מכם לא נכנס לחרדה..." 
מה ר' אשר רצה פה? אם בן אדם באמת חי שעכשיו 
היה  שהקב"ה   אומרת  זאת   – ה'  ישועת  כאן  הייתה 
אמור  הוא  אז  איתו  שה'  קולט  שאדם  וברגע  איתו, 
אותך,  מרגיש  אני  "ה'!  אותו,  יעזוב  לא  שהוא  לפחד 
לא  שאני  לי  הראית  עכשיו,  אותי  תעזוב  אל  בבקשה 

יכול בלעדיך..." 
וממשיך  מה'..."  ישועה  קיבלתי  "וואו,  אומר  אני  אם 
כרגיל - זה סתם מס שפתיים, ברגע שאדם באמת חי 
שהקב"ה איתו אז הוא אמור להתחנן אליו שלא יעזוב 

אותו, "ה', בבקשה אל תעזוב אותי!" 
נכנס  לא  מכם  אחד  "אף  להם  אמר  אשר  ר'  לכן 
שלך  שהדיבורים  מגלה  זה  כי  פשוט  לחרדה...", 

שאמרת ש"זה היה ה'..." זה עדיין בגדר דיבורים... 

איך תדע שאתה באמת חי עם השם
בְּמִצְרַיִם"  ה'  עָשָׂה  אֲשֶׁר  הַגְּדֹלָה  הַיָּד  אֶת  יִשְׂרָאֵל  "וַיַּרְא 
עכשיו  איתם  שקורה  מה  שכל  קולטים  ישראל  בני 
סתם  זה  אולי  נכון?  שזה  אמר  מי  אבל  ה',  רחמי  זה 
ה'"  אֶת  הָעָם  "וַיִּירְאוּ  מיד  הרגשה?  ולא  לב  משאלת 

קיבלת  כבר  למה?  פחד,  קיבלו  הם  הישועה  אחרי 
ישועה, למה אתה פוחד? אדרבא, כתוב "וַיַּרְא יִשְׂרָאֵל 
מתים,  כבר  כולם   – הַיָּם"  שְׂפַת  עַל  מֵת  מִצְרַיִם  אֶת 

תירגע, ממה אתה מפחד? 
אלא שאם ראית את ישועת ה' אז תבקש "אבא, עכשיו 
ראיתי אותך פה איתי, בבקשה אל תעזוב אותי כי אני 

אתמוטט". 
יודעים  עכשיו   – בַּה'"  וַיַּאֲמִינוּ  ה'  אֶת  הָעָם  "וַיִּירְאוּ 
עם  באמת  חי  שאתה  יודעים  מתי  אמונה,  לך  שיש 
ה'? כשקיבלת אמונה ואחריה תופס אותך פחד, אבל 
אנחנו? כשראינו ישועה אנחנו אומרים "איזו סיעתא 
כרגיל,  הלאה  וממשיכים  ישועות..."  איזה  דשמיא, 
שאנחנו  למה  מתכוונים  באמת  לא  אנחנו  פשוט 

אומרים...
"וּבְמֹשֶׁה  הכוונה  למה   – עַבְדּוֹ"  וּבְמֹשֶׁה  בַּה'  "וַיַּאֲמִינוּ 
יותר!  ולא  "עַבְדּוֹ"  זה  עַבְדּוֹ"? הם הבינו שמשה רבנו 
כל כוחו של משה זה שהוא חי בביטול כלפי הקב"ה 
קלטו  ישראל  בני  ישועות,  דרכו  עושה  הקב"ה  ולכן  

שמשה רבנו הוא לא המקור אלא רק צינור.

איך תדע שאתה בעלייה
עכשיו מישהו שמע שיעור תורה והתחזק, הוא קיבל 
זילזל  שקצת  מצוות  מיני  כל  על  להקפיד  עצמו  על 
לא?  או  הנכון  בכיוון  הוא  אם  לדעת  אפשר  איך  בהן, 
שאם  קדושים  בפרשת  זיע"א  הארץ'  'פרי  אומר 
הדיבורים מביאים אותך לשפלות ולהכיר שאתה יותר 
קטן מאתמול - אתה בכיוון הנכון, אבל אם הדיבורים 
סימן   - מאתמול  גדול  יותר   להרגיש  אותך  מביאים 

שאתה בכיוון ההפוך... 
יותר  אותי  עשתה  עכשיו  ששמעתי  השיחה  האם 
והחסד  התפילה  הלימוד,  האם  קטן?  יותר  או  גדול 
עשו אותך יותר גדול או יותר קטן? תבדוק! אם אתה 
שומע רב שמתקשר עם מתים ועושה ניסים ונפלאות 
- תבדוק מה אתה מרגיש עכשיו, "וואו! איזה רב גדול, 
הוא מדבר עם מתים ומקבל מסרים מעולם האמת...", 
משם  יצאתם  ממנו?  לך  יצא  ומה  ממך  לך  יצא  מה 
גדולים או קטנים? אני לא מבין מה עובר על אנשים, 
אנשים מאמינים לכל מיני דברים אבל מה הרב מכר 
לך? קיבלת ממנו כלים להתמודד בחיים? הוא מכר לך 

משהו שקשור לעבודת ה'? 
הכרת   - ה'  עבודת  לחפש  צריכים  אנחנו  רבותיי, 
האמת, שפלות וביטול, "אבא! אני חסר אונים בלעדיך, 
לחנך  לי  תעזור  לא  אם  הילדים,  בחינוך  לי  תעזור 
אותם הם יצאו לי אינדיאנים, תציל אותי...", זו עבודה 

יומיומית, שעה שעה, ככה זה עובד... 
מאמין  אתה  אם  לדעת  רוצה  אתה   – בַּה'"  "וַיַּאֲמִינוּ 
זה  משה  של  עניינו  שכל  כשתקלוט  רק  זה  בה'? 
זכה  שהוא  למה  זכה  משה  והכנעה.  ביטול  עבדות, 

מהביטול שלו, שהרי לעבד אין מעצמו כלום... 

שהקב"ה יזכה אותנו ללכת בדרך האמת, 
שבת שלום וחג שמח.

טיפ איך לזכות ליישוב הדעת 
מנוחה  נותנות  ולא  האדם  את  משגעות  המחשבות 
לנפש, והתרופה לכך על ידי עיסוק פיזי, לא עבודה 

משרדית. 
מרגיעה  שהיא  תופעה,  יש  מייגעת  פיזית  לעבודה 
ולכן  טורדניות.  ממחשבות  המוח  את  ומנקה 
מכל  המוח  את  לנקות  שרוצה  למי  מאוד  חשוב 
חכמינו  מאמר  את  לקיים  טורדניות,  מחשבות  מיני 
ארץ,  דרך  עם  תורה  תלמוד  "יפה  לברכה:  זיכרונם 

שיגיעת שניהם משכחת עוון", )אבות ב' ב'(.

למעט במחשבות – להרבות 
במעשים

יש להיות יותר מונח בעשיה בפועל, 
ופחות במחשבות רעיונות ותכנונים, 
ודמיונות.  לרחפנות  שמביאים 
לעולם  האדם  את  מקרבת  העשייה 

המציאות, ולהכרת האמת שלו. וזהו: 
"יפה תלמוד תורה עם  ב'(:  ב'  )אבות 

או  חסד  של  עשיה  ריבוי  ארץ"   דרך 
משכחת  שניהם  "שיגיעת  פיזית,  עבודה 

עוון"  להיות מדומיין.
 

מדוע התאווה מתעוררת 
בגיל צעיר?

האדם  אצל  מתחילות  התאוות 
העיקרי  והטעם  מוקדם.  מגיל 
לכך, כדי להרגיל את האדם מגיל 
הכי  המצרך  שזה  לאיפוק,  צעיר 
בסיסי לכל החיים, בהווה ובעתיד. 

ניצוצות של אור



מהי המטרה, חיים טובים 
או טוב בחיים?

רבי זושא חוטף בזיונות

שיתופים מפרי ידיה

מעט מן האור

מסופר על האחים הקדושים רבי אלימלך מליז'ענסק 
עורכים  שהיו  זיע"א,  מאניפולי  זושא  ורבי  זיע"א 
חטאו(,  )שלא  עוונותיהם  לכפרת  לעצמם  'גלויות' 
ועיקר  בגלות,  הנמצאת  השכינה  בצער  ולהשתתף 
לילות  שני  לישון  לא  ולהתבזות,  ללכת  היתה  גלותם 

במקום אחד, 
תנאים  ועוד  להם  יציעו  כן  אם  אלא  לאכול  ולא 
לאחת  בהגיעם  והנה  סובלתן  הדעת  שאין  מבהילים 
הערים, נכנסו בלילה לפונדק שהיו יושבים שם גויים 
יין  מסובאי  באשפתות  המתגוללים  ארורים  ערלים 
גופם  והניחו  נכנסו  הקדושים  והאחים  שכר.  ושותי 
לישון ליד התנור כאשר רבנו ה'נועם אלימלך' ישן ליד 
הקיר מבפנים, ואחיו רבי זושא מבחוץ. לאחר כמחצית 

השעה קם ראש השיכורים וחיפש משהו, 
שני  עיניו?  רואות  ומה  עליו,  "להתפרק"  מישהו  או 
לחבריו  קרא  להנאתם.  ישנים  ופאות  זקן  עם  יהודים 
החלו  עזות.  בטלטלות  אותו  ונענע  זושא  לרבי  ורץ 
ובריקודים,  זושא במכות  וביזו את רבי  ולרקוד  לשיר 
ו"מקנא"  מציץ  אלימלך  והנועם  ובמחולות  בתופים 

ולכפר  להתבזות  בחלקו  שנפלה  "הזכות"  על  באחיו 
"עוונותיו". 

וחזרו  למקומו  זושא  רבי  את  וזרקו  הריקודים  נגמרו 
מחצית  עברה  "בהסבה".  שתיה  כוס  לשתות  הם  גם 
השעה וחזר המעשה על עצמו. רצו כולם לרבי זושא 
גררוהו ונענעוהו לכל הכיוונים מעלה ומטה ואחרי כל 

השיגעונות שלהם החזירוהו לישון. הפעם כבר לא יכל 
לשתוק הנועם אלימלך על האפליה, מדוע אחיו יזכה 
הוא  אין  וכי  בנוח  ישן  והוא  עוונות,  לכפרת  פעמיים 

זכאי גם כן? 

פנה לאחיו ואמר לו: אחי היקר, הן עיניך רואות ואזניך 
יופיעו  ובוודאי  לשתות  חזרו  הללו  שהגויים  שומעות 
כאן שוב. אנא בוא נתחלף, תנוח מעט ותן לי גם חלק 
בכפרה זו. הסכים רבי זושא והחליפו מקומותיהם, רבי 

זושא ליד הקיר והנועם אלימלך מבחוץ, 
והנה התקיימה הציפיה שוב קמו הערלים ובאו ואחזו 
די!!  צעק:  החבורה  ראש  אך  לנענעו  אלימלך  ברבי 
נטפל באיש  כבר פעמיים עכשיו  האיש שבחוץ קיבל 
שבפנים ליד הקיר, שוב תפסו ברבי זושא והרקידוהו 
לאדם  שכתוב  מה  כי  לבקש,  אלימלך  רבי  חדל  ומאז 
אלא  אינם  ההשתדלויות  וכל  אליו,  יגיע  משמים 

להכשיר את המקום והזמן למה שנכתב מלמעלה. 

אני מטבעי שואפת לשלמות, כטבע האדם שיצרו הרע 
שמחה   אינני  מושלם.  להיות  ורצון  דמיון  בו  מכניס 

בשלום בית סביר, חינוך, ניקיון או תפילה נורמליים. 
חיים  טובים,  לחיים  להצלחה,  לשלמות,  שואפת  אני 
כבחמורה,  קלה  השם  מצוות  על  ושמירה  קיום  של 
צניעות ודרך ארץ, חיים של שלום בית  מושלם וילדים 
וגשמי,  רוחני  עונג  של  חיים  ומוצלחים.  מחונכים 
כיד  ועוד,  ועוד  בשפע  טובה  פרנסה  מכובדת,  משרה 

הדמיון הטובה.

כדי  החלום  את  להגשים  מנת  על  רבות  עמלה  ואני 
שיהיו לי חיים טובים.

רק שהשאיפה הזו אט אט הובילה אותי למבט עקום 
בעבודת השם, והייתה לי למכשול.

לזכות  הייתה  שלי  המטרה  ניסיון  לידי  כשבאתי 
עמד  כלומר  טובים,  חיים  לי  שיהיו  כדי  לישועה 
לנגד עיניי הרצון להשיג מנוחת הגוף והנפש, שלווה 

ורגיעות והדרך להשיג זאת היא ע"י שאתחבר לה'.
אך מה קרה לי כשהישועה לא הגיעה? 

אז הייתי מתאכזבת, מתייאשת, נופלת בכעס ובטרוניא 
על המצב, מסרבת להיות בהכנעה והמרמור היה גדל 
מתגשמת  ואני  מתגשם  לא  החלום  איתו,  יחד  והכאב 

יותר ויותר.

שאני  "המושלמים"  האלה  הטובים  החיים  ובאמת, 
באגדות,  רק  )אולי  קיימים  לא  אליהם  שואפת 
מורכבים,  החיים  במציאות  אך  ובספרים(  בחלומות 
שונים  ובעלי  אני  ומעברים,  ניסיונות  הרבה  בהם  יש 
בפנימיות ובמהות וילדי זקוקים לחינוך כל אחד לפי 

דרכו, אופיו וצרכיו והפרנסה לא באה כל כך בקלות.

מידות  מלא  וסוער,  שלם  עולם  מתחולל  בתוכי  וגם 
להתמודד  לקבל,  להכיר,  צריכה  שאני  ותאוות 
ומוצפת  מוקפת  ומחוץ  מבית  בקיצור  ולהילחם. 

בנסיונות.
ואדם לעמל יולד לא לחלום.

והמורכבות הזו מטרתה אחת, שאכיר את בורא עולם, 
אונים  החוסר  מתוך  אותו  שאמצא  אותו,  שאמליך 
שלי ואפסיותי. בקיצור, מתוך הרצון לשלמות ולחיים 
טובים שכחתי את המטרה, אך שיחת חברים עוררה בי 

שוב את הניצוץ בכיוון הנכון.
והדרך  הישועה  הייתה  שהמטרה  חשבתי  כה  עד 
להשיגה זה ע"י חיבור לה'. והאמת היא בדיוק הפוכה, 
המטרה היא דבקות בורא וקירבת השם, ואיך מגיעים 
לדבקות? על ידי האינטרס שלי לזכות לישועה כלומר 

זה האמצעי, לא התכלית! 

המטרה בחיים היא לא שיהיו לי חיים טובים דמיוניים, 
אלא שיהיה לי טוב בחיים! ואיך יהיה לי טוב בחיים? 
המעברים  עם  להתמודד  כלים  לי  שיהיו  כך  ידי  על 

והניסיונות של החיים!

כך  ידי  על  בחיים  טוב  לי  שיהיה  לי  מבטיחה  הדרך 
שהיא נותנת לי כלי מלחמה להתמודד עם כל ניסיונות 
לכעס  לעצבות  לשברון,  לייאוש,  ליפול  מבלי  החיים 
או דיכאון. והכלי הזה הוא דבקות בה' להתחבר לאבא 
למצוא  השם,  עם  ולחיות  שלי  האונים  חוסר  מתוך 

אותו בתאוות, בניסיונות ובכאבים.
זו התכלית שלשמה נברא עולם מורכב כל כך במיוחד 
בשבילי, כדי שאדבק בבוראי כי רק הוא יודע מה הכי 
טוב בשבילי לתיקוני, לטובתי הנצחית. כך אני משננת 
כל הזמן לנפש הבהמית שלי 'תוותרי על חלומות של 

שלמות, של חיים טובים כדאי לך, יהיה לך טוב בחיים'
וברור שאם אני קשורה  לה' ההנהגה שלו איתי תהיה 

חיובית וממילא הישועה תגיע.

והחיבור לה' מביא רגיעות, שמחה והכנעה.
של  רחמים  רואה  אני  בית  שלום  בקצת  רק  גם  וכך 
שמחה  אני  אחד  תהילים  פרק  תפילה,  בקצת  ה', 
שה' זיכה לי לומר, כמה חשובה ומועילה היא שיחת 
הייתי  זה  בלי  השם  בעבודת  ולשוח  לשוחח  חברים 
הרבה  וסובלת  וישועות  חלומות  ומחפשת  נשארת 

כאב ומרמור.

זו  בחיים  להצלחה  הנכונה  ההגדרה  מבחינתי  לכן 
הדרך שמכוונת לקרבת אלקים לי טוב. זו איכות חיים 
אמיתית, איכות של תפילה של אם יהודיה, של הכנעה 

אמיתית, זה מה שמביא שיהיה טוב בחיים!

סיפור לשולחן שבת

אשת חיל


